

Долгих Федор Игоревич,
заведующий кафедрой теории
и истории государства и права
Московского финансово-
промышленного университета
«Синергия»,
кандидат исторических наук,
доцент
fdolgh@synergy.ru

DOI: 10.18572/1813-1247-2020-3-53-57

Политические партии и отечественный опыт конституционного строительства

В статье анализируются причины, по которым в текстах основных законов России на разных исторических этапах не нашли отражение нормы, закрепляющие основы правового статуса политических партий. Предметом исследования выступает содержание Основных государственных законов Российской империи 1906 г., конституций советского периода, Конституции Российской Федерации 1993 г. и различных ее проектов в части регламентации вопросов, связанных с созданием и деятельностью политических партий. Делается вывод, что незначительное внимание политическим партиям в Конституции Российской Федерации 1993 г. связано с расстановкой политических сил, неразвитостью партийной системы в период разработки и принятия конституции.

Ключевые слова: политические партии, конституционная регламентация, Основные государственные законы Российской империи 1906 г., Конституция РСФСР 1918 г., Конституция СССР 1924 г., Конституция СССР 1936 г., Конституция СССР 1977 г., Конституция РФ 1993 г.

Political Parties and the National Experience of Constitutional Organization

Dolgikh Fedor I., Head of the Department of Theory and History of State and Law of the Moscow University for Industry and Finance Synergy, PhD (History), Associate Professor

The article analyzes the reasons why the texts of the basic laws of Russia at different historical stages did not reflect the norms that consolidate the foundations of the legal status of political parties. The subject of the research is the content of the Basic state laws of the Russian Empire of 1906, the constitutions of the Soviet period, the Constitution of the Russian Federation of 1993 and its various projects in terms of regulation of issues related to the creation and activities of political parties. It is concluded that little attention to political parties in the Constitution of the Russian Federation in 1993 is associated with the balance of political forces, underdevelopment of the party system during the development and adoption of the Constitution.

Keywords: political parties, constitutional regulation, Basic state laws of the Russian Empire in 1906, Constitution of the RSFSR in 1918, Constitution of the USSR in 1924, Constitution of the USSR in 1936, Constitution of the USSR in 1977, Constitution of the Russian Federation in 1993.